

OBITUARI



Ramon de Penyafort Malagarriga i Heras
(Figueres 1904-Vinyols 1990)

Amb el traspàs del germà Malagarriga ha desaparegut un dels últims testimonis directes d'allò que era la Botànica catalana durant el primer terç del segle vintè, abans de la guerra, i, en particular, el darrer component del grup de botànics que es constituí sota el mestratge de frère Sennèn.

Ingressat a l'orde de les Escoles Cristianes l'any 1917, d'acord amb el costum de l'orde es canvià el nom i passà a ésser anomenat germà Teodor Lluís (Teodoro Luis). Més tard, havent decaigut aquell costum, recuperà el seu nom propi de Ramon Malagarriga.

L'any 1924 s'inicià en la Botànica amb el germà Sennen. Fou col·laborador seu en les campanyes de recol·lecció de plantes i en els estudis taxonòmics, fets amb un criteri, més que jordanià, gandogeríà. L'any 1929 col·laborà amb Sennen en l'article «Les formes de *Myrtus communis* L. sur le littoral de Tarragone», aparegut dins el *Bulletin Dendrologique de France*.

El 1930 passà al Brasil, on residí, amb algunes intermitències, fins a 1964. Fundà el Jardí Botànic de Porto Alegre (Rio Grande do Sul) i en fou el primer director. També és un dels fundadors de la Sociedade Botânica do Brasil. Treballà principalment sobre la flora i la vegetació del Brasil meridional i, sobretot, de l'estat de Rio Grande do Sul, i dedicà una atenció especial al gènere *Baccharis*.

Retornat a Catalunya l'any 1964, continuà els estudis botànics i feu nombroses publicacions, entre elles diversos catàlegs florístics locals (voltants de Barcelona 1965, província de Tarragona 1971, Alt Empordà 1976, 1978, 1985). Usant una petita impremta de l'Escola de la Bonanova, de Barcelona, on residia, publicà una «Sinopsis de la Flora Iberica» en 124 fascicles (1975-1980).

Amb el temps, i havent conegit molt de món, esdevingué una persona amb experiència i amb un coneixement de les plantes notable en molts d'aspectes. Progressivament passà de l'ultrajordanisme sennenià a les actituds més sintètiques de l'escola neolinneana mediterrània. Sempre, però, defensà el seu mestre Sennen, primer molt apassionadament en la

biografia que en publicà l'any 1961 («O botânico lassalista F. Sennen»), apareguda a Canoas (Brasil), més tard d'una forma més moderada.

En l'aspecte científic, el seu treball, almenys en la part europea, és en gran proporció una recopilació de dades i una reordenació nomenclatural. Conté també, però, un nombre considerable d'observacions pròpies i d'idees dignes de consideració, a part, naturalment, les denominacions noves, que cal tenir en compte.

El seu caràcter actiu i impetuós, en haver-se d'enfrontar amb greus dificultats pràctiques i amb importants limitacions de mitjans, el portà sovint a treballar amb una certa precipitació. Tot fa pensar que l'obra que desitjava fer, en la seva forta ambició científica, s'hauria pogut desenvolupar molt més completament si s'hagués trobat dins un ambient més favorable a la recerca.

Afectat d'una acusada sordesa, darrerament la conversa amb ell esdevenia fàcilment monòleg, però sempre es mostrava cordial i ple d'energia. Els que l'hem apreciat trobarem a faltar la seva veu, que ens recordava temps pretèrits en els quals ens sentim pregonament arrelats.

Oriol de Bolòs



**José Mansanet Mansanet
(Signat de Valldigna 1915-Valencia 1990)**

Ha fallecido en Valencia José Mansanet Mansanet, que fue catedrático de Botánica en las Universidades de Santiago de Compostela y de Valencia.

Había nacido en Simat de Valldigna (26-II-1915 Valencia). En la Universidad Central cursó los estudios de Farmacia recibiendo las enseñanzas de Botánica que impartía José Cuatrecasas. Obtuvo la licenciatura en 1940 y el doctorado, por la misma universidad, en 1962. En junio de 1967 tomó posesión de la cátedra de Botánica de la Facultad de Farmacia de la Universidad de Santiago de Compostela donde permaneció por espacio de casi dos años impartiendo la docencia de Botánica en las Facultades de Farmacia y Ciencias Biológicas. En 1969 regresó a Valencia para ocupar la cátedra de Botánica de la Facultad de Ciencias permaneciendo en el empleo hasta su jubilación forzosa en el año 1985.

Durante esta última etapa de su vida profesional llevó a cabo una actividad particularmente intensa. Compatibilizó el trabajo en su oficina de farmacia con el desarrollado en el ámbito de la Universidad, donde creó la infraestructura departamental necesaria y formó a la gran mayoría de quienes en la actualidad somos profesores de Botánica en Valencia. José Mansanet se preocupó siempre por mejorar y ampliar su oferta docente y a este respecto es de destacar que, además de la Botánica general, impartió en la Universidad de Valencia diversas asignaturas de especialidad como Fanerogamia, Criptogamia y Quimiotaxonomía entre otras. Igualmente extendió su docencia a otros centros, como el C.F.U. San Pablo y, entre los años 1973 y 1978, a la Facultad de Farmacia.

Como docente tuvo una calidad muy estimable resultando sus clases interesantes y atractivas. Como investigador fue en gran medida autodidacta aunque no se puede olvidar la influencia que Salvador Rivas-Goday ejerció sobre él. José Mansanet fue ante todo un vocacional de la ciencia y para él la investigación botánica era su pasión al tiempo que su mejor entretenimiento. Su investigación se centró fundamentalmente en el estudio de la flora valenciana y llegó a ser especialista en los géneros *Helianthemum* y *Limonium* aunque,

desafortunadamente, nunca se animó a redactar las conclusiones que obtuvo tras largos años de trabajo. Dirigió o participó en la dirección de numerosos trabajos de índole fanerogámica, criptogámica y ecológica y publicó también diversas notas y trabajos científicos. Colaboró en esta revista con los artículos titulados: *Plantas de la cuenca del río Guadalupe* (vol. 14) y *Datos florísticos sobre la serra Calderona (Valencia)* (vol. 15).

Desde el punto de vista humano José Mansanet fue un hombre noble, sincero y afectivo, nada proclive a paños calientes y componendas, cualidades que le acarrearon más de un disgusto. Con su muerte ha desaparecido el mejor conocedor actual de la flora y vegetación valencianas. Descanse en paz, mi maestro y amigo.

- RIVAS-GODOY, S. & MANSANET, J. (1959). Fitosociología de la *Kosteletzkia (Hibiscus) pentacarpa* (L.) Ledb. en los fangales de la Albufera de Valencia. *Anales Inst. Bot. Cavanilles* 16: 511-517.
- RIVAS-GNDAY, S. & MANSANET, J. (1972). Acerca del comportamiento edáfico de la *Erica mediterranea* L. (hibernica) en España. *Anales Real Acad. Farmacia* 38(1): 95-106.
- MANSANET, J. & MATEO, G. (1980). Sobre la vegetación de la clase *Isoeto-Nanojuncetea* en la provincia de Valencia. *Anales Inst. Bot. Cavanilles* 35: 219-223.
- ALCOBER, J.A., IBARS, A., MANSANET, J., MATEU, I. & PUCHE, M.F. (1980), *Marsilea aegyptiaca* Willd, nueva cita para España. *Anales Jard. Bot. Madrid* 36: 55-59.
- MANSANET, J. & MATEO, G. (1980). Dos endemismos valencianos; *Antirrhinum valentinum* Font Quer y *Silene diclinis* (Lag.) Laínz. *Anales Jard. Bot. Madrid* 36: 129-134.
- MANSANET, J. & CURRÁS, R. (1980). Tres plantas de Valencia. *Anales Jard. Bot. Madrid* 36: 408.
- MANSANET, J. & MATEO, G. (1980). Nuevas localidades de plantas en Valencia y alrededores. *Anales Jard. Bot. Madrid* 36: 408-410. Madrid.
- MANSANET, J., ALCOBER, J.A., BOIRA, H., PERIS, J.B., & CURRÁS, R. (1980). Contribución al estudio ecológico de la *Erica erigena* R. Ross en el reino de Valencia. *Anales Jard. Bot. Madrid* 37(1): 117-123.
- COSTA, M. MANSANET, J. (1981). Los ecosistemas dunares levantinos: La Dehesa de la Albufera de Valencia. *Anales Jard. Bot. Madrid* 37 (2): 277-299. Madrid.
- MANSANET, J. & MATEO, G. (1981). Nuevas localidades de plantas valencianas, II. *Anales Jard. Bot. Madrid* 38(1): 316-318.
- MANSENET, J. & MATEO, G. (1981). Sobre el *Teucrium aragonense* Loscos & Pardo (Labiatae). *Anales Jard. Bot. Madrid* 38(1): 322-323.
- MATEU, I. & MANSANET, J. (1982). Números cromosómicos de plantas occidentales, 164-168. *Anales Jard. Bot. Madrid* 38(2): 515-518.
- MATEO, G. & MANSANET, J. (1982). Sobre la vegetación de la alianza *Cistion laurifolii* en los alrededores de Valencia. *Lazaroa* 4: 105-117.
- MANSANET, J., MATEO, G. & AGUILELLA, A. (1983). Novedades florísticas valencianas, IV. *Lazaroa* 5: 325-327.
- AGUILELLA, A., MANSANET, J. & MATEO, G. (1983). Flora Maestracense, I. Plantas de la cuenca del río Guadalupe. *Collect. Bot. Barcelona* 14: 7-10.
- GARCÍA-FAYOS, P., AGUILA, A., MANSANET, J. & MATEO, G. (1984). Datos florísticos sobre la Serra Calderona (Valencia). *Collect. Bot. Barcelona* 15: 241-247.
- MANSANET, J. & MATEO, G. (1984). Novedades florísticas valencianas, III. *Fol. Bot. Misc.* 4: 15-18,
- MANSANET, J. & AGUILELLA, A. (1984). Notas florísticas valencianas, VI. *Lazaroa* 6: 287-289.
- MANSANET, J. & AGUILELLA, A. & MATEU, I. (1985). Dos especies híbridas nuevas: *Thymus & Josephi-angeli* J. Mansanet & A. Aguiella y *Helianthemum x carmen-joanae* J. Mansanet & I. Mateu. *Mediterranea Ser. Biol.* 8.: 83-88.

Ramon Figuerola